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На останній в 2021-му 
році 17-й підсумковій сесії 
Таїровської селищної ради 
був прийнятий бюджет гро-
мади на 2022 рік. Як зазначив 
секретар ради Олександр 
Орлов, мова йде про загаль-
ний фонд. Проте бюджет ро-
звитку згідно Бюджетного 
Кодексу буде прийнятий у 
січні 2022 року.

Одночасно депутати 
проголосували за Програму 
соціально-економічного ро-
звитку громади на 2022-2024 
роки.

Підводячи підсумки, 
Олександр Орлов наго-
лосив, що громада 
закінчила рік «із плю-
сом», тільки за остан-
ній квартал надход-
ження до бюджету 
збільшилися на 25 
мільйонів гривень, 
що дозволило більше 
коштів спрямувати на 
інфраструктурне бу-
дівництво в громаді.

Також місцева 
влада ефективно ви-
користала гроші дер-
жавних субвенцій. За 
словами секретаря 
Таїровської селищної ради, 
за підсумками року ні копій-
ки не було втрачено.

2021-й потужньо стар-
тував початком глобаль-
них проєктів. Головні з них 
постійно на слуху: дитячий 
садок в Таїровому, новий 
ЦНАП, перехрестя на в’їзді 
в Таїрове... Не все вдалося 
закінчити до Нового року, 
але проміжні результати 
вже можна побачити.

Наприкінці року місцева 
влада розповіла, на що пла-
нує згідно Стратегії розвитку 
витратити кошти в найближ-
чому майбутньому. Отже, за 
словами Олександра Орло-
ва, в пріоритеті залишиться 

створення соціальної інфра-
структури, а основні кроки 
будуть наступні:

Завершення будівни-
цтва дитячого садка в 
Таїровому;

Завершення будівни-
цтва нового Центру 
надання адміністра-
тивних послуг в Таїро-
вому;

Проєктування та відве-
дення землі дитячого 
садка разом з початко-
вою школою в Сухому 
Лимані;

Проєктування дитячо-
го садка в житловому 
масиві «Дружний»;

Проєктування загаль-
ноосвітньої школи в 
житловому масиві «Ра-
дужний»;

Проєктування багато-
фукціонального спор-
тивного комплексу 
біля Таїровської шко-
ли;

Завершення робіт по 
облаштуванню в’їзду в 
смт Таїрове»;

Створення дорожньої 
інфраструктури в Сухо-
му Лимані (будівництво 
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Власна символіка є у громад, 
які вважаються успішними та 
розвинутими. Наприклад, най-
ближчі сусіди – Авангардівська 
та Великодолинська громади – вже мають власні герби, 
які зокрема ідентифікують їх на мапі держави. У грудні 
сталася подія, яка дала і нашій громаді свою геральдику 
та разом з нею ще й туристичну символіку Таїровської 
ОТГ.

Для чого це нам потрібно, чи варто витрачати на це 
гроші? – такі питання, можливо, поставите ви. Адже всім 
відомо, що Таїровська громада асоціюється перш за все 
з виноградарством та виноробством, а по-друге, з чудо-
вим морем і якісним відпочинком. Але як це об’єднати в 
одному візуальному образі, що здатен запам’ятатися?

На допомогу прийшли «творці брендів», які запропо-
нували герб громади, виконаний з дотриманням всіх ге-
ральдичних вимог, та 4 варіанти туристичного символу. 
Далі – Таїровська селищна рада запропонувала жителям 
обрати один з цих варіантів шляхом онлайн-голосування. 
І нарешті – громадськість визначилась.

В обраному варіанті туристичного символа, за який 
було віддано понад 80% голосів, ми бачимо стилізовані 
елементи, які нагадують знак нескінченності, а також 
хвилю як символ моря та якісних змін, ДНК як ознаку на-
ступності поколінь, передачі традицій та звичаїв, прита-
манних нашій місцевості. А ще в символі звісно присутня 
виноградна лоза, як же без неї!

Слоган, що супроводжує туристичний символ 
Таїровської ОТГ – «море краще з вином» – теж поєднує 
головні особливості нашої громади.

Отже тепер наша туристична символіка з’явиться на 
сувенірній продукції, в рекламних буклетах, що запро-
шують до гостинного відпочинку, на білбордах та про-
мо-роликах – з різних ресурсів туристичні символи бу-
дуть нагадувати про квітучу та різноманітну Таїровську 
громаду!

До речі, автор нашого туристичного символу – відо-
мий дизайнер Іван Ліптуга.

Данило Горячкін

ЧОМУ ГРОМАДІЧОМУ ГРОМАДІ
ПОТРІБНАПОТРІБНА
ВЛАСНАВЛАСНА
СИМВОЛІКА?СИМВОЛІКА?

пішохідних доріжок, 
облаштування заліз-
ничних переїздів);

Ремонтні роботи ко-
лишнього приміщення 
сільскої ради з подаль-
шим розташуванням в 
ньому КП «Лиман»;

Завершення проєкту-
вання та будівництва 
хозфікальної каналіза-
ції в житловому масиві 
«Золота Гірка»;

Завершення будівни-
цтва каналізації в смт 
Таїрове;

Початок робіт з будів-
ництва нового водово-
ду на вулиці Надії;

Будівництво нового 
колектора, який дозво-
лить відвести сточні 
води від таїровських 
очисних споруд на СБО 
«Південне» та усунути 
скидання нечистот у 
Сухий Лиман;

Одночасне проєкту-
вання реконструкції 
Таїровських очисних 
споруд;

Будівництво прибудо-
ви в Таїровському КДЦ 
(Радужний), розширен-
ня медичної бази Цен-
тру;

Придбання або будів-
ництво нової амбула-
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в Червоному Хуторі;

Ремонт та утеплення 
шкіл громади з встанов-
ленням нових вікон;

Встановлення під-
собних приміщень на 
стадіоні в «Радужному»;

Збільшення соціальних 
маршрутів до 3-х та пе-
реговори з перевізни-
ками про продовження 
існуючих маршрутів 
до населених пунктів 
Таїровської ОТГ.

За рахунок фінансування 
з державних програм пла-
нується утеплення будинків 
в Таїровому.

В планах, згід-
но з попередньою 
домовленістю з за-
будовниками «10 
поля», відтворення 
дорожньої мережі 
біля цього району.

П л а н у ю т ь с я 
фінансові витрати 
на реалізацію еко-
логічних проєктів в 
житлово-комуналь-
ній сфері. В пер-
спективах нового 
року – створення 
комплексного пла-

ну розвитку території грома-
ди та карти інженерних ме-
реж, яка значно спростить 
процедуру видачі дозволів.

А ще із приємного, як 
розповів Олександр Орлов, 
укладання договору з ком-
панією Kadorr Group про пе-
редачу громаді стадіону на 
«10 полі» на умовах оренди 
за 1 гривню на рік.

Отже, перспективи 2022 
року гарні. Проте, щоб вони 
стали реальністю, треба ба-
гато попрацювати: місцевій 
владі, громадськості, бізне-
су, кожному жителю. Тому 
що від усіх нас залежить 
успіх і процвітання громади.

Данило Горячкін
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ФОТОРЕПОРТАЖ

ШАНОВНІ АБОНЕНТИ!
АТ «Одесагаз» є суб’єктом господарювання, що на підставі ліцензії здій-

снює діяльність з розподілу природного газу газорозподільною системою, у 
своїй діяльності керується законодавством України та профільними законами, 
зокрема, Кодексом газорозподільних систем, Типовим договором розподілу 
природного газу, затвердженими Постановами НКРЕКП № 2494 та № 2498 від 
30.09.2015року, Законом України «Про ринок природного газу», та ін.

 Споживач, що є побутовим, зобов’язаний щомісяця станом на 01 число 
місяця знімати фактичні показання лічильника газу та протягом п’яти кален-
дарних днів (до 05 числа включно) надавати їх Оператору ГРМ.

 АТ «Одесагаз» нагадує Вам про способи передачі показників лічильника :
1. За телефонами абонвідділу – (048-68) 5-54-80, 050-490-19-99, (048-68) 

5-97-51, (048-68)5-97-52, (048)770-21-10, (048)705-39-09.
2. Смс на сервісний номер 2425 – текст «газ» або «gaz» пробіл номер особо-

вого рахунку пробіл показники лічильника 
3. Фото газового лічильника на номер – 050- 499-08-53 – в мережах Viber, 

WhatsApp, вказавши Ваш особовий рахунок.
4. В Oсобистому кабінеті після реєстрації на сайті АТ «Одесагаз» – odgaz.

odessa.ua
5. Ящики для показників (заповнивши бланки) в Управлінні, абонвідділі, се-

лищних радах (смт.Олександрівка, с.Малодолінське, Таїрове).
6. По богатоканальним телефонам – 048-796-46-40, 048- 737-37-74, виконав-

ши інструкції по даній процедурі в автоматичному режимі.
Чорноморське УЕГГ АТ «Одесагаз»

Передноворічні свят-
кування в Таїровській 
громаді почались з Дня 
святого Миколая. Діт-
лахи в очікуванні дива 
та, звісно, солодких по-
дарунків зібрались біля 
новорічних ялинок в 
Таїровому, Сухому Ли-
мані, житловому масиві 
«Радужний», Червоному 
Хуторі та «Дайберзі». В 
святкових локаціях були 
запалені ялинки, а до ді-
тей прийшли Святий Ми-
колай, янголи, Снігова 
королева, Панда Кунг-фу 
та інші казкові персонажі, 
яких так полюбляють ма-
ленькі діти.

ЯК ГРОМАДА
НОВИЙ РІК
ЗУСТРІЧАЛА?

НОВОРІЧНЕ 
ПРИВІТАННЯ

ГОЛОВИ ТАЇРОВСЬКОЇ
СЕЛИЩНОЇ РАДИ

ТИМУРА ХАСАЄВА
Шановна громадо! Ось і минув 2021 рік. Він 

дав всім нам надію на якісні зміни, на консоліда-
цію та злагодженість, на створення міцної ко-
манди в Таїровській раді, де кожен – від мо-
лодшого спеціаліста відділу до обраного вами 
депутата та керівника громади – рухається в 
одному напрямку.

В цьому році ми зрозуміли, що ворожнеча 
та міжусобні війни, які панували в раді, не здат-
ні призвести до конструктивної роботи. Сталий 
розвиток, якого ми вже зараз досягли, можли-
вий тільки за умови спільної роботи всіх ланок 
місцевої влади заради зрозумілої мети.

А наша мета – спроможна громада, нові 
школи, дитячі садки та медичні амбулаторії, 
гарні та безпечні дороги, розвинута інфраструк-
тура, соціальна захищенність кожного мешкан-
ця. Звісно, цього не досягти за один рік. Але ми 
почали та зупинятися не збираємось.

Я вдячний своїй команді в Таїровській се-
лищній раді за цей рік роботи. Моя команда – 
це не тільки люди з одного зі мною політичного 
кола. Це вся селищна рада, яка працює на бла-
го громади!

Я щиро вдячний кожному жителю громади 
за віру та підтримку. Без вашої активної позиції, 
без конструктивного діалогу ці зміни на краще 
були б не можливі.

Отже, сміливо рухаємось у Новий рік! Ба-
жаю, щоб 2022-й приніс усім нам щастя, впев-
ненність у своїх силах, міцне здоров’я та ней-
мовірну вдачу в усіх добрих намірах та справах!

Миру – Державі! Розвитку – Громаді! Благо-
получчя – кожній Родині! Теплих і смачних свят! 
З Новим роком, громадо!

Ваш Тимур Хасаєв

Заходи в Таїровому, 
Сухому Лимані та «Ра-
дужному» були організо-
вані Таїровською селищ-
ною радою. А ось активні 

жителі Червоного Хутора 
вирішили самі влаштува-
ти для малечі свято. На 
місці колишнього дитя-
чого садка на вулиці Ла-

бораторній була знайде-
на найбільша ялинка та 
прикрашена власноруч. 
Конкурси та ігри приду-
мали теж самотужки – го-

ловне, що діти були у за-
хваті, а гарний святковий 
настрій був гарантований 
навіть у батьків!

Провели свято біля 
новорічної ялинки з Ді-
дом Морозом та Снігу-
рочкою й в «Дайберзі». 
Як завжди, учасниками 
дійства змогли стати не 
тільки маленькі мешканці 
житлового масиву, але й 
гості.

Новорічні свята про-
довжуютья, як завжди, 
їх багато: Різдво, Малан-
ка, Старий Новий рік. 
Тому вірте в дива, і вони 
обов’язково трапляться!

Данило Горячкін
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НОВИНИ

АБИ НЕБО АБИ НЕБО 
БУЛОБУЛО
МИРНИММИРНИМ

Таїровський селищний го-
лова Тимур Хасаєв завітав до 
окремого бойового дивізіону 
протиповітряної оборони, 
що розташований на тери-
торії нашої громади - поблизу 
Дачі Ковалевського.

Тимур Хасаєв привітав 
військових з 30-річчям Збро-
йних сил України, подякував 
їм за щоденну службу зара-
ди мирного неба над дер-
жавою. Керманич громади 
зауважив, що вже відчуває 
себе не гостем, а справжнім 
другом дивізіону. Отже, це 
не перша поїздка. Минулої 
зими військовим був подаро-
ваний багатофункціональний 
пристрій та відремонтоване 
приміщення для психоемо-
ціонального розвантаження 
військових.

Наразі місцева влада 
опікується умовами служ-
би підопічних військових та 

разом з представниками 
бізнесу готова надавати ма-
теріально-технічну допомо-
гу дивізіону, який боронить 
повітряні кордони нашої дер-

жави. До речі, всі військові 
цього дивізіону пройшли 
службу на сході України.

Данило Горячкін
Фото Таїровської сельради

ТАЇРОВСЬКА ГРОМАДА  НА ТАЇРОВСЬКА ГРОМАДА  НА 22 МІСЦІ У  МІСЦІ У 
ГРУПІ ГРОМАД, ДЕ ПРОЖИВАЄ ПОНАД ГРУПІ ГРОМАД, ДЕ ПРОЖИВАЄ ПОНАД 
1515 ТИСЯЧ МЕШКАНЦІВ — РЕЙТИНГ ТИСЯЧ МЕШКАНЦІВ — РЕЙТИНГ

Днями в Одеській облас-
ній державній адміністрації 
відбулася селекторна нара-
да, де одним із питань ста-
ла презентація результатів 
проведення моніторингу 
діяльності об’єднаних тери-
торіальних громад області 
за третій квартал цього року.

Загалом оцінка діяль-
ності громад проводиться 
за 23 показниками, які ха-
рактеризують ситуацію за 
напрямами у різних сферах: 
культура, освіта, соціальний 
захист, економічний розви-
ток, фінансова діяльність 
тощо. 

За словами директора 
департаменту економічної 

політики та стратегічного 
планування Одеської ОДА 
Дмитра Радулова — «Час по-
казав, що, на жаль, не всі ОТГ 
справляються зі своїми функ-
ціями, зокрема щодо надан-
ня соціальних, адміністратив-
них, медичних послуг. Одна з 
причин — нестача у громадах 
кваліфікованих кадрів. А у де-
яких ОТГ взагалі немає підго-
товлених спеціалістів».

Якщо вам цікаві більш де-
тальні показники рейтингу, 
то вони складаються з таких 
пунктів, як:

• рівень забезпечення 
пільгової категорії населен-
ня на відповідній території 
лікарськими засобами та ви-

робами медичного призна-
чення;

• заклади дошкільної та 
загальної середньої освіти, 
що використовують доступ 
до інтернету зі швидкістю не 
менше 100 Мбіт/с;

• надання матеріальної 
допомоги за рахунок коштів 
місцевих бюджетів;

• рівень охоплення 
обов’язковими профілактич-
ними щепленнями населення 
на відповідній території;

• рівень охоплення насе-
лення соціальними послуга-
ми;

• рівень ротаційності 
бюджетів;

• наявність ЦНАПу та інші.

У ТАЇРОВСЬКОМУ КДЦ ВПЕРШЕУ ТАЇРОВСЬКОМУ КДЦ ВПЕРШЕ
ПРОВЕЛИ ПЛАТНУ ОПЕРАЦІЮПРОВЕЛИ ПЛАТНУ ОПЕРАЦІЮ
МЕШКАНЦЮ ГРОМАДИМЕШКАНЦЮ ГРОМАДИ

Ендовенозну лазерну 
коагуляцію (ЕВЛК) варикоз-
но змінених вен провели у 
Таїровському консультатив-
но-діагностичному центрі, 
що в Радужному. Лікарі ви-
користовували сучасну ме-
тодику лікування варикозу, 
засновану на ефекті ендове-
нозної (внутрішньосудинної) 
коагуляції вени під впливом 
лазерної енергії.

ЕВЛК — це міні-
мальна травматичність, 
відсутність больового 
синдрому, ускладнень та ре-
абілітаційного періоду. Дане 
хірургічне втручання не по-
рушує звичного ритму життя 

— вже через годину/дві після 
операції пацієнт може зали-
шити клініку.

Лікар-хірург, який прово-
див операцію, Микола Руко-

манов повідомляє, що опе-
рація пройшла успішно, стан 
пацієнта стабільний.

Фото Таїровської
селищної ради

На новій службовій ма-
шині поїхав з церемонії і наш 
поліцейський офіцер грома-
ди Євген Бедрій. Нещодавно 
він пройшов спеціальну підго-
товку в Харкові та найближ-
чим часом отримає робочий 
офіс. Як розповів голова 
Таїровської селищної ради 
Тимур Хасаєв, цей офіс буде 
розташований у житловому 
комплексі «Маршал-Сіті» на 
проспекті Небесної Сотні.

Це місце зручне 
з погляду ро-
зв’язки, звідти 

можна швидко доїхати до 
будь-якої точки нашої гро-
мади, де потрібна допомога 
поліцейського офіцера», – на-
голосив Тимур Хасанович. За 

його словами, безпека в гро-
маді, як і раніше, залишаєть-
ся у пріоритеті у Таїровської 
влади.

Так чим же відрізняється 
поліцейський офіцер грома-
ди на новенькому Renault 
Duster і зі своїм офісом від 
звичного нам дільничного?

1. Він проживає в громаді, 
де служить. Відповідно, він 
знає місцевих і місцеві знай-
омі з ним.

2. Мінімум паперів, мак-
симум спілкування. Так, 90% 
свого робочого часу поліцей-
ський офіцер громади прово-
дить у «масах», і його головне 
завдання – попереджати зло-
чини.

3. Він звітує перед грома-
дою. На відміну від звичай-

ного поліцейського, офіцер 
громади має регулярно про-
водити публічні звіти.

4. Контактує із місце-
вою владою. Хоч офіцер 
громади і є співробітником 
Нацполіції, але визначати 
пріоритети його роботи має 
право місцева влада. Також 
місцева влада забезпечує 
офіцера громади приміщен-
ням для роботи.

5. Технічна оснащеність. 
Держава взяла обов’язок (в 
рамках проєкту) максималь-
но технічно оснащувати 
поліцейських офіцерів гро-
мади. Це і нові автомобілі, і 
планшети, та інші гаджети, 
яких немає у більшості зви-
чайних дільничних.

Данило Горячкін

В ОДЕСІ БІЛЯ 
ПАМ’ЯТНИКА 
ДЮКУ ВІДБУЛА-
СЯ УРОЧИСТА 
ЦЕРЕМОНІЯ 
ВРУЧЕННЯ 
ПОЛІЦЕЙСЬКИМ 
ОФІЦЕРАМ 
ТЕРИТОРІАЛЬ-
НИХ ГРОМАД 
КЛЮЧІВ ВІД 17 
АВТОМОБІЛІВ 
RENAULT 
DUSTER. КРІМ 
ТОГО, ПРАВООХ-
ОРОНЦІ ОТРИ-
МАЛИ ПОМПОВІ 
РУШНИЦІ. МА-
ТЕРІАЛЬНО-ТЕХ-
НІЧНА ДОПОМ-
ОГА ЗДІЙСНЕНА 
В РАМКАХ ДЕР-
ЖАВНОГО 
ПРОЄКТУ «ПОЛІ-
ЦЕЙСЬКИЙ ОФІ-
ЦЕР ГРОМАДИ», 
ЯКИЙ РОЗПО-
ЧАВСЯ В УКРАЇНІ 
ЦЬОГО ЛІТА.

ШЕРИФ НА НОВЕНЬКОМУ АВТО.ШЕРИФ НА НОВЕНЬКОМУ АВТО.
АБО ЧИМ ПОЛІЦЕЙСЬКИЙ ГРОМАДИ АБО ЧИМ ПОЛІЦЕЙСЬКИЙ ГРОМАДИ 
ВІДРІЗНЯЄТЬСЯ ВІД ЗВИЧАЙНОГО ВІДРІЗНЯЄТЬСЯ ВІД ЗВИЧАЙНОГО 
ДІЛЬНИЧОГО? ДІЛЬНИЧОГО? 

ФЕСТИВАЛЬ ГЛІНТВЕЙНУФЕСТИВАЛЬ ГЛІНТВЕЙНУ
В ТАЇРОВОМУ БУДЕ ЩОРІЧНИМВ ТАЇРОВОМУ БУДЕ ЩОРІЧНИМ

Вперше в Таїрово-
му пройшов фестиваль 
глінтвейну. І сталося це як 
раз в День Святого Мико-
лая. Організатори Фестива-
лю обіцяють, що він стане 
щорічною традицією, яка 
прикрасить туристичний ка-
лендар нашого виноробно-
го краю та зробить його ще 
більш відомим в Україні та 
світі.

А й справді: хто не лю-
бить в грудневий холод по-
бавити себе келихом гаря-
чого, духмяного, гострого, 
трохи терпкого та солод-
кого глінтвейну. Недарма 

«glühender wein» перекла-
дається як «палаюче» або 
«розпечене» вино: і настрій 
підіймає, і для здоров’я ко-
рисно. Ще в античні часи цей 
напій вживали як лікарський 
засіб від простуди.

Цьогоріч на заході можна 
було спробувати глінтвейн в 
різних варіаціях і познайоми-
тися з незвичайними рецеп-
тами його приготування.

Започаткував Фестиваль 
глінтвейну Інститут виногра-
дарства та виноробства ім. 
Таїрова за суттєвої підтримки 
місцевої влади.

– Ми вирішили тради-

ційно проводити фестивалі 
глінтвейну та молодого вина, 
– розповіла директор Інсти-
туту виноградарства та ви-
норобства ім. Таїрова Ірина 
Ковальова. – Всіх запрошує-
мо продегустувати наші пре-
красні вина та нові рецептор-
ні білі та червоні глінтвейни.

На Фестиваль завітав й 
Святий Миколай. Він привітав 
усіх зі святом, пригостив діто-
чок солодощами та запалив 
Таїровську новорічну ялинку.

Отже, чекаємо наступно-
го Фестивалю глінтвейну в 
Таїровому!

Максим Пенько
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УСПІШНА ГРОМАДА –
СИЛЬНА ДЕРЖАВА

РЕФОРМА В ДІЇ:
ПЕРШІ УСПІХИ

Минув рік, як впровад-
жена реформа цілковито 
запрацювала. Українці по-
троху звикають до того, що 
саме від них залежить те, 
як буде розвиватися їх гро-
мада. Самі ж новостворені 
територіальні органи почали 
відкрите змагання за право 
називатися «успішною грома-
дою». І це також чудово! Бо 
головна мета усієї реформи 
децентралізації – сформу-
вати ефективне місцеве са-
моврядування та оптимальну 
систему влади на новій тери-
торіальній основі. Проще ка-
жучи, будь-який мешканець 
громади відтепер може без-
посередньо контролювати і 
впливати на якість послуг, що 
надаються у своїй місцевості, 
а влада вирішує, які напрями 
є найбільш пріоритетними.

БЮДЖЕТИ ГРОМАД:
ЯК ВИТРАЧАТИ
І ДЕ ЗАРОБЛЯТИ?

Загально відомо, що у 
результаті зазначеної рефор-
ми місцеві бюджети громад 
значно зросли. Це дає змогу 
реалізувати на місцях цікаві 
проекти, подекуди абсолют-
но інноваційні, які в цілому 
сприяють соціально-еко-
номічному розвитку країни. 
Але який би там не був «без-
розмірним» бюджет тери-
торіальної громади, бездум-
не витрачання його – це шлях 
в нікуди. Успіх територіальної 
громади полягає не в розмірі 
фінансових показників бюд-
жету, а в професійності вла-
ди залучати додаткові кошти 
для реалізації своїх задумів.

В успішних громадах так 
і відбувається: їх очільники 
фактично виступають в ролі 
ефективних бізнесменів-ме-
неджерів, що не стільки опіку-
ються витрачанням бюджет-
них коштів, скільки пошуком 
додаткових джерел заробіт-
ку. Нині в країні як ніколи 
відкриті для цього усі можли-
вості. Будь ласка, презентуйте 
свої громади, розкривайте їх 
потенціал і залучайте інвести-
ції, гранти, іноземні кошти від 
країн Європейського союзу. 
Є безліч можливостей розви-
ватися і за рахунок субвенцій 
державного бюджету України 
по цільовим програмам, які 
реалізовуються громадами 
на умовах співфінансуван-
ня – частка коштів місцевого 
бюджету, решта – субвенції 
державного.  В цьому є абсо-
лютна підтримка Президента 
Володимира Зеленського, 
який якось так і наголосив: 
«Влада має бачити проблеми 
на місцях, а не з вікон своїх 
київських кабінетів». В ре-
зультаті ми усі спостерігаємо 
за ефективною Президент-
ською програмою «Велике 
будівництво», результатом 
якої є десятки тисяч кіломе-
трів нових доріг та сотні по-
будованих інфраструктурних 
об’єктів по всій Україні.

УСПІХ ТА ГРОШІ
ДОБРОЧЕСНИМ
ГРОМАДАМ! 

А тепер про те, як на-
даними можливостями 
користується наразі наша 
Таїровська громада. Перелік 
її проблем загальновідомий: 
від потреби в очисних спо-
рудах на Сухому лимані та 
будівництві побутової каналі-
зації у приватному секторі 
– до нагального вирішення 
транспортної проблеми або 
затвердження Генерального 
плану територій громади. А 
як же необхідність будівни-

цтва об’єктів соціальної ін-
фраструктури, спитаєте ви? 
Без сумніву, це пріоритет ро-
боти місцевої влади нинішньої 
каденції – нові дитячі садочки 
в Таїровому, «Дружньому» та 
«Радужному», сучасні школи 
в Сухому Лимані, «Червоному 
Хуторі» і тому ж «Радужному», 
Спортивний комплекс, Буди-
нок культури, Громадський 
центр безпеки, Центр надан-
ня адміністративних послуг. 
Це те, що люди чекають від 
влади роками і на що сподіва-
ються. Вирішення цих про-
блем – показник ефективності 
влади і довіри до неї. Але, 
повторюся: якого б розміру 
не був бюджет Таїровської 
громади – без залучення до-
даткових фінансових джерел 
питання будівництва соціаль-
них об’єктів не реалізувати. 
Припустимо, можна за кошти 
місцевого бюджету взятися 
побудувати дитячий садок зі 
школою. А що далі? Як утри-
мувати ці об’єкти надалі? І 
власне: що робити з рештою 
проблем, які також роками 
очікують на своє вирішення?

Тому залучення коштів 
державного бюджету, грантів, 
субвенцій, іноземних інвести-
цій тощо – один з основних на-
прямків діяльності таїровської 
влади. Особливо в питаннях 
будівництва об’єктів соціаль-
ного спрямування, розвитку 
мережі закладів освіти, куль-
тури та спорту. Тим паче, що 
сама держава охоче сприяє 
реалізації задуманого. Як при-
клад – будівництво нового ди-
тячого садка в Таїровому, що 
здійснюється в рамках Прези-
дентської програми «Велике 
будівництво». Його загальна 
вартість складає 39 млн.113 
тис. гривень. Фінансування 
відбувається з розрахунку: 
30% коштів з державного бюд-
жету, 70% – з місцевого. Та-
ким чином, таїровська влада 
отримала майже 11 з полови-
ною мільйонів гривень на бу-
дівництво дитсадка в рамках 
Президентського «Великого 
будівництва». Контроль за 
зведенням та терміном здачі 
об’єкту цілодобовий за допо-
могою системи відеоспосте-
реження. Все наочно, прозоро 
і максимально відповідально. 
Бажає громада і надалі брати 
участь у подібній Президент-

ській програмі – будь ласка, 
демонструйте свою ефектив-
ність, професіоналізм та здат-
ність досягати результатів. А 
ще – доброчесність. Це один 
з факторів того, що викликає 
довіру до громади в цілому як 
з боку місцевих підприємців і 
простих громадян, так і з боку 
великих іноземних інвесторів 
та керівництва держави. Так, 
таїровська влада бажає і на-
далі за рахунок «Великого бу-
дівництва» реалізовувати свої 
проєкти. Наприклад, побудови 
в Сухому Лимані початкової 
школи з відділенням дошкіль-
ної освіти і дитячого садочка 
в «Червоному Хуторі». В най-
ближчих планах – освітній за-
клад в «Радужному».

Ще один довгоочікуваний 
об’єкт, який чекає на реаліза-
цію у 2022-му році – пришкіль-
ний спортивний комплекс в 
Таїровому. Це буде сучасний 
універсальний спортивно-оз-
доровчий об’єкт із глядаць-
кими місцями, приміщеннями 
для занять різними видами 
спорту і залою для ігор в ба-
скетбол, волейбол та міні-фут-
бол. Ми сподіваємося, що нам 
вдасться переконати владні 
структуру на виділення суб-
венції із державного бюджету 
для побудови всіх переліче-
них необхідних об’єктів. 

Новий Центр адміністра-
тивних послуг. Це також аб-
солютний успіх нинішньої 
таїровської влади. Уявіть 
собі: держава розробила 
типовий проєкт подібної 
установи з урахуванням усіх 
сучасних вимог. Термін по-
будови максимально корот-
кий – 3 місяці. Ау, громади! 
Готуйте необхідні докумен-
ти, вирішуйте питання щодо 
відведення земельної ділян-
ки, і вам буде виділено ко-
шти державної субвенції на 
будівництво за результатами 
конкурсу. Таїровська грома-
да у конкурсі перемогла, і 
відповідні кошти отримала – 
майже 8 млн.грн! Невдовзі у 
нас з’явиться сучасний ЦНАП, 
в якому будуть отримувати 
усі адміністративні послуги 
мешканці нашої громади. 
Загальна площа приміщення 
збільшиться з 12 до 40 кв.м. 
А це і ліквідація черг, і зруч-
ність, і комфорт як для відві-
дувачів, так і працівників.

КУДИ ВИТРАЧАЛИСЯ
КОШТИ? 

Можна безкінечно гово-
рити про можливості вико-
ристання державних коштів 
у розвитку Таїровської гро-
мади. Зупинюсь лише на тих, 
що були залучені завдяки ро-

боті Управління гуманітарної 
політики на освітню галузь. 
За рахунок субвенцій Держ-
бюджету у минулому році 
для потреб Таїровського за-
кладу загальної середньої 
освіти було зроблено:

- Облаштована сучасна 
«STEM-лабораторія», де за 
рахунок новітніх комп’ютер-
них технологій можна буде 
по-новому заохочувати учнів 
до вивчення фізики, біології 
та хімії;

- На уроках праці дівчатка 
будуть мати змогу керувати 
справжнім автоматичним 
швейним апаратом, а хлопці 
– цифровим фрезувальним 
верстатом;

- Відремонтовані всі туа-
летні кімнати, з’явилися вби-
ральні приміщення для дітей 
з особливими освітніми по-
требами;

- Встановлена вентиляція 
у приміщенні харчоблоку, а 
сам харчоблок отримав нове 
сучасне обладнання;

- Здійснена модернізація 
котлів опалення на більш еко-
номічні.

У Сухолиманській почат-
ковій школі, капітальний ре-
монт якої був здійснений у 
2020-му році – в минулому, 
2021-му, за кошти державної 
субвенції була встановлена 
сучасна система пожежної 
безпеки.

За кошти відповідно до 
програми «Нова українсь-
ка школа» закуповувалися 
нові навчальні посібники, су-
часні меблі, ноутбуки, інше 
комп’ютерне обладнання 
для кабінетів та мультимедій-
ного навчання. За відповід-
ною програмою «НУШ» дер-
жавою оплачувалися курси 
підвищення кваліфікації педа-
гогічних працівників.

У дитячому садочку «Жу-
равлик» та Сухолиманскій 
початковій школі в нас з’яви-
лися інклюзивні відповідно 
група і клас для дітей з осо-
бливими освітніми потреба-
ми. За кошти були введені 
додаткові посади помічни-
ка вихователя та помічника 
вчителя. Крім того, закуплені 
спеціальні навчальні посібни-
ки та іграшки для відповідної 
категорії дітей.

Наведу також приклади, 
як за рахунок державних 

програм на умовах співфінан-
сування в Таїровській громаді 
за останній рік з’явилися нові 
спеціалізовані автомобілі:

- Шкільний автобус «Ета-
лон» для потреб Таїровської 
школи;

- Легковий автомобіль 
для поліцейського офіце-
ра громади за відповідним 
проєктом;

- Спеціалізований медич-
ний автомобіль для потреб 
медичних закладів за проєк-
том «Сільська медицина». 

Не залишилися без уваги 
і установи культури. За раху-
нок коштів місцевого бюдже-
ту майже повністю оновлена 
навчально-матеріальна база 
Центру культури та дозвіл-
ля та Таїровської мистецької 
школи. Сучасні музичні інстру-
менти: цифрові фортепіано, 
електро-гітари, ударні уста-
новки, підсилююча апаратура, 
сценічні костюми тощо – це 
все тепер до послуг вихован-
ців цих позашкільних установ.

Маю абсолютне пере-
конання в тому, що такої 
підтримки у фінансуванні, 
як у минулому році, заклади 
освіти, культури, молоді та 
спорту Таїровської ради не от-
римували ніколи. І зауважте: 
більша частина коштів – дер-
жавні субвенції та відповідні 
програми з підтримки тери-
торіальних громад, в яких ми 
успішно брали участь.

КОМАНДНА РОБОТА:
ВІРНА СТРАТЕГІЯ
І КОЖЕН ДЕНЬ –
КОНКРЕТНИЙ
РЕЗУЛЬТАТ!

Це – безсумнівний успіх 
і яскравий приклад того, як 
можна вдало використовува-
ти різні джерела фінансуван-
ня, за рахунок яких розвивати 
свою громаду, спрямовуючи 
кошти місцевого бюджету 
на інші важливі потреби. А за 
успішними діями – командна 
робота. Так, ініціатива йде 
від Управління гуманітарної 
політики, яку, дякуємо за це, 
підтримує керівництво ради 
і депутатський корпус. Ми 
вдячні за всіляку підтримку 
владі регіону та профільним 
департаментам: освіти та на-
уки, культури та релігій, охо-
рони здоров’я тощо. Найте-
пліші слова вдячності за наші 
успіхи – народному депутату 
України Сергію Колебошину 
– земляку, другу, освітянину, 
заступнику голови Коміте-
ту Верховної Ради з питань 
освіти, науки та інновацій. Він, 
як ніхто, розуміє важливість і 
необхідність нашої роботи. А 
тому гаряче і палко відстоює 
у столичних владних кабіне-
тах кожну пропозицію щодо 
розвитку і покращення ме-
режі закладів освіти та куль-
тури територіальної громади. 
Всі ми – члени нашої таїровсь-
кої команди. Переконаний, 
що до її складу входять та-
кож наші мешканці – всі ті, 
хто бачить позитивні зміни, 
хто бере в них участь і вірить 
у спільну перемогу: спеціалі-
сти Управління гуманітарної 
політики, педагоги та технічні 
працівники, культорганізато-
ри та тренери, вихователі та 
батьки. І звісно – наші діти – ті, 
заради яких ми усі натхненно 
щоденно працюємо. Дякуємо 
за все! До нових звершень!

ЯК КОШТИ СУБВЕНЦІЙ
ДЕРЖБЮДЖЕТУ ВПЛИВАЮТЬ 
НА РОЗВИТОК ТЕРИТОРІЙ НА 
ПРИКЛАДІ БУДІВНИЦТВА ТА
ВДОСКОНАЛЕННЯ
СОЦІАЛЬНИХ ОБ’ЄКТІВ
В ТАЇРОВСЬКІЙ ГРОМАДІ
РЕФОРМУ ДЕЦЕНТРАЛІЗАЦІЇ ПРИЙНЯТО ВВАЖАТИ 
ОДНІЄЮ З НАЙУСПІШНІШИХ У НОВІТНІЙ ІСТОРІЇ 
УКРАЇНИ. ЇЇ НЕОБХІДНІСТЬ ОБГОВОРЮВАЛАСЯ ПРО-
ТЯГОМ ОСТАННІХ ДЕСЯТИЛІТЬ, І ЛИШЕ В ОСТАННІ 5 
РОКІВ БУЛА РЕАЛІЗОВАНА В ПРАКТИЧНОМУ ПОЛІ. 
ПРИБІЧНИКИ РОЗШИРЕННЯ ПОВНОВАЖЕНЬ ОРГАНІВ 
МІСЦЕВОГО САМОВРЯДУВАННЯ ГОВОРИЛИ ПРО 
НЕЗВОРОТНІСТЬ  ПЕРЕДАЧІ ПРЯМОЇ ВЛАДИ БЕЗПОСЕ-
РЕДНЬО ТЕРИТОРІАЛЬНИМ ГРОМАДАМ. ПРОТИВНИКИ 
РЕФОРМИ СТВЕРДЖУВАЛИ ПРО НЕБЕЗПЕКУ ПЕРЕ-
ТВОРЕННЯ ДЕЦЕНТРАЛІЗАЦІЇ КРАЇНИ У ФАКТИЧНУ ЇЇ 
ФЕДЕРАЛІЗАЦІЮ. НІЧОГО ЖАХЛИВОГО НЕ СТАЛОСЯ. 
ВЛАДИ НА МІСЦЯХ БУЛИ СФОРМОВАНІ ШЛЯХОМ МІС-
ЦЕВИХ ВИБОРІВ, А В КРАЇНІ З’ЯВИЛОСЯ МАЙЖЕ 1500 
ТЕРИТОРІАЛЬНИХ ГРОМАД, НАДІЛЕНИХ ФАКТИЧНО 
БЕЗМЕЖНИМИ ПОВНОВАЖЕННЯМИ.

Валерій Зимовець,
начальник відділу освіти, 

культури, молоді та спорту
Управління гуманітарної 

політики Таїровської
селищної ради 

ТРИБУНА
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Сучасний світ насичений 
різними цифровими техноло-
гіями. Усі, від маленької ди-
тини до людей літнього віку, 
користуються гаджетами 
щодня.  Але звідки ми бере-
мо цифрові знання? Все по-
чинається зі шкільних уроків 
інформатики. Як наука, вона 
допомагає підготуватися до 
життя й професійної діяль-
ності в сучасному інформа-
ційному середовищі. 

Наша редакція побува-
ла  на уроках  інформатики в 
Таїровському закладі загаль-
ної та середньої освіти. І ре-
зультат нас приємно вразив 
– заняття проходять інтерак-
тивно, наприклад, написання 
коду відбувається під час гри, 
а діти бачать свій результат 
відразу. В очах таїровських  
школярів інтерес,  для них 
особливо важливо коли ін-
формація видається доступ-
ною і не лякає їх.

Коли немає оче-
видної відповіді, її 
необхідно знайти 

самостійно та обґрунтувати, 
тому дуже важливо показати 
дітям, як і де можна викори-
стовувати набуті знання та 
вміння», – розповідає вчитель-
ка інформатики Таїровської 
школи Наталя Осіченко. Вона, 
до речі, випускниця Таїровсь-
кого закладу освіти, а нині 
вдало поєднує уроки інфор-
матики та STEM-технологій*, 

під час яких діти вчаться бу-
дувати 3D-моделі споруд. А 
ще – цього року подається на 
Всеукраїнський конкурс про-
фесійної майстерності вчи-
телів – «Учитель року 2022» 
від Міністерства освіти і науки 
України.  Про те, як проходить 
навчальний процес на уроках 
інформатики в Таїровському 
закладі загальної та середньої 
освіти – в нашій розмові з На-
талею Володимирівною.

– Яке питання від учнів 
ви найчастіше чуєте на 
уроках? 

– Скоріш за все: «Для чого 
це нам потрібно?» І ось саме 
тут доведеться пояснити, що 
такого важливого та кори-
сного може запропонувати 

предмет «Інформатика». Уся 
освітня програма направле-
на на те, щоб сформувати 
вміння та здібності учнів, під-
готувати їх до всіх складно-
стей, які можуть виникнути в 
сучасному світі. Вважаю най-
важливішим навчити тому, 
що знадобиться в реально-
му житті. Не всі можуть бути 
ІТ-спеціалістами, програмі-
стами, але, незважаючи на 
це, є багато такого, що по-
трібно кожній людині неза-
лежно від фаху.

– З якого рівня навичок 
починається ваша на-
вчальна програма? 

– Починаю із самого про-
стого – це опрацювання тек-
стових документів.  Такі на-

вички знадобляться в першу 
чергу майбутнім студентам 
вищих навчальних закладів 
незалежно від напрямку під-
готовки, під час написання 
своїх проєктних, курсових, 
лабораторних, практичних, 
дипломних, наукових робіт 
тощо. Уміння працювати з 
табличними даними, побу-
довою таблиць, опрацюван-
ня даних у них, побудовою 
діаграм та проведення об-
числень знадобиться чи не 
кожній людині, яка бажає по-
легшити свою трудову діяль-
ність.

– Чим корисне вивчення 
програмування у школі?

– Програмування у першу 
чергу не лише може надихну-

ти дитину зробити це своєю 
майбутньою професією, але 
й розвинути логічне мислен-
ня, вміння аналізувати, зна-
ходити шляхи розв’язання 
задач, з якими зіткнеться в 
майбутньому незалежно від 
того, чи буде вона працюва-
ти в ІТ сфері, розробляючи 
програми, ігри, додатки. Цей 
напрямок навчить склада-
ти план дій, робити виснов-
ки, сортувати завдання за 
пріоритетом та виправляти 
помилки в повсякденному 
житті. 

– 3D моделювання – це ще 
один окремий напрямок 
навчальної програми? 

– Напрямок  3D моде-
лювання виступає як поєд-
нання двох і навіть трьох 
предметів: інформатики, тех-
нології, креслення. Завдяки 
навичкам у цій сфері можна 
ближче познайомитись з бу-
довою різних речей, споруд, 
спробувати спроєктувати 
власні моделі. За допомогою 
цих знань можливе створен-
ня моделі будівель та споруд, 
інтер’єр приміщень, 3D- ігор, 
мультфільми, анімації та бага-
то іншого настільки популяр-
ного сьогодні.

– У чому особливість ва-
шого підходу до учнів? 

– У своїй практиці я ви-
користовую різноманітні 
методи та прийоми. Групова 
робота допомагає побудува-
ти зв’язок між учнями, покра-
щує вміння спілкуватися один 
з одним, поважати думку 
кожного, приходити до спіль-
ного вирішення поставлених 
задач. Індивідуальний процес 
навчання дозволяє кожній 
дитині розкрити себе, роз-
ширити свої вміння та знан-
ня, розкрити свій потенціал 

через виконання проєкту. 
Елементи ігрової технології 
зацікавлюють до вивчення 
теми та дають можливість 
без напруги легко зрозуміти 
матеріал, виконати завдан-
ня й побачити результат 
відразу. Кейс-технології під-
штовхують до аналізування 
задачі, визначення необхід-
них знань та самостійного 
пошуку вирішення проблеми. 
У цьому мені допомагають 
інформаційні методи нав-
чання, інтерактивні сервіси, 
ігрові навчальні платфор-
ми, такі як studio.code.org 
(вивчення програмування), 
tinkercad (3D моделюван-
ня), jamboard (онлайн-до-
шка), geogebra (побудова 
графіків), LearningApps(пе-
ревірка знань).

Ці програми дозволяють 
дітям зрозуміти базові прин-
ципи цифрових технологій. 
Також вони надають мож-
ливість у легкій та доступній 
формі пояснити матеріал 
учням. Як сучасний вчитель, 
я постійно знаходжусь у по-
шуку нових ідей та прийомів, 
щоб зробити навчання ще 
цікавішим та кориснішим.

Час подякувати за ціка-
ву розмову Наталі Володи-
мирівні та підвести підсумки. 
Науковий прогрес не стоїть 
на місці. Паралельно з його 
розвитком рухається і мето-
дика навчання, яка підлашто-
вується під сучасний стиль 
життя, під нові та актуальні 
професії, розвитку тих чи ін-
ших галузей суспільства.

  Яку професію оберуть 
наші діти? Вирішувати їм, а 
наше завдання ― забезпечи-
ти їх для цього всім необхід-
ним і показати максимальні 
можливості цього світу.

Артем Сорокін

«ВЧИТЕЛЬ РОКУ»,«ВЧИТЕЛЬ РОКУ»,
ЯКА ДОПОМАГАЄЯКА ДОПОМАГАЄ
ЗРОЗУМІТИ СВІТЗРОЗУМІТИ СВІТ

* Science, technology, 
engineering, mathematics 
(STEM) — це низка курсів або 
програм навчання, яка готує 
учнів до успішного працев-
лаштування, до освіти після 
школи або для того й іншого, 
вимагає різних і більш технічно 
складних навичок, зокрема із 
застосуванням математичних 
знань і наукових понять.

Сама художниця не здоб-
увала спеціальної художньої 
освіти. Почала писати свої 
картини-квіти ще в школі, але 
тоді вони були чорно-білими, 
виконаними олівцем. Потім 
був університет, робота еко-
номістом і ніякої творчості. 
Ірина розповідає:

– Буквально років п’ять 
тому я знову згадала, що 
люблю малювати. Бажання 
було настільки величезне, 
що неможливо йому чинити 
опір. З того часу я цілком 
присвятила себе творчості. 
Пишу інтуїтивно, іноді на-
віть не знаю, як це роблю, 
працюю над картиною доти, 
поки мені не починає подоба-
тися результат.

У будинку Ірини Яковенко 
не так багато її картин. Вони 
не чекають довго на свого по-
купця. Багато робіт продаєть-
ся на персональних вистав-
ках, частину виставлено в 
галереї «Садів Перемоги». Ак-

тивно роботи продаються й 
через соціальні мережі. Ірина 
вважає, що сучасні художни-
ки не повинні недооцінювати 
можливості соцмереж.

– Віддавати картини не 
шкода, – розповідає Ірина. – 
Якщо людина, стоячи перед 
моєю картиною, відчуває емо-
цію, ця енергія повертаєть-
ся до мене і дає натхнення 
на нові роботи. Це такий 
своєрідний кругообіг енергії.

За словами Ірини, див-
лячись на її картини, можна 
медитувати. Їй дуже приєм-
но, коли її роботи приносять 
задоволення людям.

– Ірино, коли вам краще 
працюється? Є стерео-
тип, що муза приходить 
ночами...
– Однозначно не вночі. 

Вночі я люблю поспати. Ось 
багато людей працюють в 
офісі з 9 до 18, так і я виріши-
ла, що маю право попрацюва-
ти над своїми картинами в 

цей робочий проміжок часу.
Окрім своєї творчості, 

Ірина допомагає творити 
іншим людям. В її будинку 
часто збираються знайомі 
на мистецькі майстер-класи. 
Для гостей Ірини це своєрід-
на арт-терапія – малювання 
за чашкою ароматного чаю 
та приємною бесідою.

– В якому стилі працюєте?
– Гіперреалізм: безліч 

дрібних і точних деталей, 
фотографічна передача зо-
браження. Мені хочеться, 
щоб квіти на полотні здава-
лися живими.

У картинах Ірини Яковен-
ко з’являються й жіночі обра-
зи. Художниця захоплюється 
красою жіночого тіла, але 
на цьому зупинятись не зби-
рається – у її планах написа-
ти серію картин із чоловічим 
тілом. «Взагалі людське тіло 
прекрасне», – резюмує Ірина.

Останні п’ять років Ірина 
не лізе в кишеню за натхнен-

ням – образи самі лягають на 
полотна. Швидше відчуваєть-
ся дефіцит вільного часу для 
заняття улюбленою справою.

– Надихає Совіньйон, 
в якому живу, – говорить 
творчиня. – Тут чудове море. 
Щодня, виходячи з дому у 
двір, я отримую потужний 
заряд натхнення.

– Ірино, чи дійсно для 
того, щоб творити, ху-
дожнику треба бути го-
лодним?
– Голодний художник ро-

бить те, що матиме попит, 
для того, щоб отримати 
гроші та задовольнити свій 
голод. Коли художник ситий, 
він працює, виходячи зі свого 
натхнення і висловлює свій 
внутрішній світ, не замислю-
ючись про те, продасть він 
цю картину чи ні.

– У Таїровській громаді 
величезна кількість та-
лановитих дітей. Ваші 
рекомендації батькам, 
чиї діти хочуть трима-
ти кисті та фарби.
– Рекомендую нічого не 

нав’язувати, питати у дітей, 
що вони хочуть малювати. 
Мистецтво – це не матема-
тика, не точна наука. І зараз 
знайти поціновувача можна 
як на абстракцію, так і на фо-
тографічні образи. Тому на-
самперед потрібно, щоб вони 
писали те, що їх надихає.

Данило Горячкін

ІРИНА ЯКОВЕНКОІРИНА ЯКОВЕНКО
ПРО МЕДИТАЦІЮ В ТВОРЧОСТІ, ПРО МЕДИТАЦІЮ В ТВОРЧОСТІ, 
ХОБІ ЯК РОБОТУ ТА ВИХОВАННЯ ХОБІ ЯК РОБОТУ ТА ВИХОВАННЯ 
ТАЛАНОВИТИХ ДІТЕЙТАЛАНОВИТИХ ДІТЕЙ
КОЛИ ЗА ВІКНОМ ЗИМА, НА ДУШІ ТЕПЛІШАЄ ВІД КАРТИН ІРИНИ ЯКОВЕНКО – МЕШКАНКИ СОВІНЬЙ-
ОНУ, ЯКА МАЛЮЄ КВІТИ. ХУДОЖНИЦЯ ЗАПРОСИЛА НАС ДО СВОГО СВІТУ, ЯКИЙ ВРАЖАЄ ДИВОВИЖ-
НОЮ ТОЧНІСТЮ ПЕРЕДАЧІ ТА ХУДОЖНЬОЮ ФАНТАЗІЄЮ АВТОРКИ.

ЛЮДИ ГРОМАДИ
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З таїровськими волон-
терами редакція зустрілась 
напередодні очікуваного всі-
ма дітьми свята — Святого 
Миколая. У волонтерському 
офісі вже пакували пода-
рунки – фрукти, соки, соло-
дощі, канцелярію… Всі ці з 
любов’ю упаковані речі при-
значені вихованцям спеціалі-
зованої школи-інтернату для 
дітей з тяжкими порушення-
ми мовлення, який розташо-
ваний в Чорноморці.

– Ми назвали цю акцію 
«Подаруй щастя дітям», 
– розповідає засновниця 
благодійної організації «Во-
лонтери Таїрова» Світлана 
Мораитес. – Коли познай-
омились з директором та 
колективом закладу та осо-
бливо коли побачили очі ви-
хованців, одразу вирішили 
допомагати.

В інтернаті живуть та на-
вчаються майже 150 дітей 
віком від 6 до 16 років. До-
свідчені педагоги створюють 
всі умови для корекційно-ро-
звиваючого навчання, реа-
білітації та соціалізації кожно-
го вихованця. Але дітям дуже 
потрібна увага та турбота ще 
й зовні. Цю турботу може 
подарувати кожен з нас, 
якщо приєднається до акції 
таїровських волонтерів.

– Ми дякуємо всім друзям 
фонду, які приймають участь 
у наших волонтерських ініціа-
тивах, – говорить Ганна Пись-
менна, яка працює в БО «Во-
лонтери Таїрова» з першого 
дня її заснування. – Допомо-
га школі-інтернату в Чорно-
морці – не одноразова ак-
ція. Тому кожен мешканець 
громади може передати для 
діточок одяг, продукти, соло-
дощі тощо.

До речі, благодійна ор-
ганізація «Волонтери Таїро-
ва» працює в громаді вже 
другий рік. За цей час було 
проведено безліч акцій, спря-
мованих на поміч незахи-
щеним верствам населення, 

ХОРОШІ СПРАВИ
НЕ МАЮТЬ ВИХІДНИХ

тим, хто її дійсно потребує. 
А починали тоді, коли слова 
«пандемія» та «Covid» увійш-
ли в побут кожного українця. 
За кошти благодійників заку-
пили захисні маски, однора-
зові рукавички та антисепти-
ки – волонтери роздавали їх 
на вулицях населених пунктів 
громади, аби знизити поши-
рення нової та незнайомої 
тоді інфекції.

– Спочатку маски були 
дефіцитом і коштували дуже 
дорого, – згадує Світлана Мо-
раитес, – тому ми знайшли 
жінок, які погодились шити 
багаторазові маски із марлі. 
Такі вироби мали значно ниж-
чу собівартість, а ми, в свою 
чергу, вирішували одразу два 
питання: по-перше, надавали 
роботу кравчиням, по-друге, 
безкоштовно забезпечували 
мешканців громади захистом 
від зараження.

Протягом року БО «Во-
лонтери Таїрова» допомогла 
тисячам людей. Від надання 
захисних масок в пандемію 
та продуктових наборів – до 
забезпечення осіб з інвалід-
ністю реабілітаційним облад-
нанням та візками.

Облаштували свій офіс 
волонтери в підвальному 
приміщенні будинку №29/2 
по вулиці 40-річчя Перемоги. 
Там збирають та сортують 
одяг, продукти, різноманітні 

приладдя. Принцип досить 
простий – одні мешканці 
приносять допомогу, інші 
приходять по допомогу. 
Таким чином, багато речей 

знаходять тут своє друге 
життя.

– Наші волонтери відда-
ють їх людям, які потрапили у 
важку життєву ситуацію. Важ-
ливо, щоб речі були чистими 
та в хорошому стані. Також 
приймаються взуття, іграш-
ки, книги, візки та посуд, – 
розповідає Ганна Письменна.

– Хороші справи не ма-

ють вихідних, – усміхається 
Світлана Мораитес. І дійсно 
– волонтерів в їх офісі мож-
на побачити навіть у суботу 
та неділю. В офісі постійно 

здійснюються прийоми гро-
мадян. А ще проводиться ба-
гато виїзних акцій та заходів.

– Ми разом з нашими ме-
ценатами надали Таїровській 
амбулаторії захисні маски, 
медичні халати та костюми, 
– говорить Ганна Письменна. 
Також відвезли подарунки 
з солодощами до різдвяних 
свят дітям Будинку сімейного 
типу Любові Литвин в Сухому 
Лимані. Забезпечили їх кар-
топлею та фруктами. А на Ве-
ликдень привезли їм освячені 
пасхи та продукти харчуван-
ня. Пасхи та продукти також 
адресно отримали від нас 
одинокі люди похилого віку.

Нашу бесіду перериває 
несподіваний дзвінок. Ганна 
бере слухавку, з якої чутно:

«Дякуємо за роботу, все 
потрібне, все знадобилось!»

«Дуже раді. Звертайте-
ся», – відповідає волонтерка 
з посмішкою на обличчі.

– Багато чого зроблено, 
– продовжує Світлана Мораи-

БЛАГОДІЙНІСТЬ

ВЖЕ ДРУГИЙ РІК В ГРОМАДІ ПРАЦЮЄ ВОЛОНТЕРСЬКИЙ РУХ

тес, – все і не пригадати. Ось, 
наприклад, завжди пам’ятає-
мо про наших захисників. Під 
час пандемії ми допомагали 
воїнам АТО/ООС продуктами, 
дезінфікуючими засобами та 
захисними масками. Сама, 
до речі, їздила зі своїми ко-
легами на передову, відвіда-
ла Широково, спілкувалась з 
пораненими у шпиталі. Також 
у минулому році передали 
Одеському військовому шпи-
талю 2 телевізори та 40 при-
ставок для цифрового ТВ. А 
для випускників Військової 
академії в Одесі розробили 
та роздрукували юридичні 
посібники.

Ще в зоні уваги БО «Во-
лонтери Таїрова» – шефство 
над кризовим центром «Со-
фія», в якому наразі прожи-
вають 14 дітей та 3 жінки, 
постраждалі від домашньо-
го насильства. Клієнтами 
Центру є й сироти, й діти з 
інвалідністю та жінки і діти з 
ВІЛ-статусом. Коштів держа-
ви ледве вистачає на декіль-
ка місяців. Але він працює 
цілодобово протягом всього 
року. Тому таїровські волон-
тери – постійні гості Центру, 
допомагають одягом, взут-
тям, канцелярією, іграшками, 
новорічними подарунками. 
Нещодавно були закуплені 
музичний центр, м’який ку-
ток, дитячі ліжечко та диван.

Повертаючись до потреб 
мешканців нашої громади, 
благодійна організація «Во-
лонтери Таїрова» постійно 
започатковує різноманіт-
ні акції допомоги до свят. 
Роздавали продукти соціаль-
но незахищеним мешканкам 
на 8 березня. До Дня Таїро-
вого провели акцію «Пакунок 
доброї справи», в рамках 
якої передали 60 продукто-
вих наборів людям похило-
го віку. Аналогічну акцію під 
назвою «Подаруй пакунок» 
провели До дня Конституції 
України.

Вже традиційно таїровсь-
кі волонтери вітають оди-
ноких людей похилого віку 
з Новорічними святами та 
обов’язково передають їм 
подарунки та продуктові на-
бори до святкового столу.

Звісно, у читачів з’явить-
ся питання, де волонтери 
беруть на свою діяльність 
кошти. Тому питаю про це за-
сновницю благодійної органі-

зації Світлану Мораитес.
– Коли нас, однодум-

ців, багато, ми – сила, – від-
повідає Світлана. – Без лю-
дей, які солідарні з нами і 
разом мають бажання допо-
магати, цей волонтерський 
рух не відбувся би. Чиясь 
допомога маленька, чиясь 
– велика, хтось приніс не-
потрібні речі, а хтось надав 
кошти на лікування. Будь-яка 
допомога важлива, ми цінує-
мо та любимо всіх, хто до нас 
приєднується. Та дуже вдяч-
ні. Хоч вважається, що добрі 
справи треба робити тихо, 
все ж розкажу про деяких 
наших друзів та меценатів. 
Це наша жителька Вікторія, 
Дмитро з його «М’ясною 
лавкою» та звісно житловий 
масив «Дайберг», дирекція 
якого протягом всього часу 
з дня заснування волонтерсь-
кого руху допомагає творити 
добро. А ще хочу подякувати 
всім нашим волонтерам, які 
разом сортують, збирають та 
доставляють допомогу адре-
сатам.

– Як ще, окрім людсь-
кої подяки, була відзначена 
діяльність вашої благодійної 
організації? – питаю у пані 
Світлани.

– «Волонтери Таїрова» 
увійшли в Топ-100 людей 
та брендів, якими пишаєть-
ся Україна – «The Best of 
Ukraine. Генетичний код 
України». Це сталося на 
1-му Національному Форумі 
Українських сучасних Досяг-
нень, на якому були присутні 
найвидатніші українці з усіх 
куточків світу. Нами також 
була отримана Подяка від 
народного депутата Украї-
ни Сергія Колебошина за 
допомогу особам з інвалід-
ністю та Подяка за благодій-
ну діяльність від ГО «Фонд 
«Особлива молодь».

На цій ноті завершилася 
наша бесіда з таїровськими 
волонтерами. Я розумів, що 
у них ще багато роботи, адже 
стільки людей в громаді та 
поза її межами чекають від 
них допомоги. І треба все 
встигнути. А ще й приділити 
увагу рідним та близьким, бо 
Новий рік – це перш за все 
сімейне свято, коли збираєть-
ся вся родина та за смачним 
столом очікує дива.

Данило Горячкін
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Ми познайомилися з ним 
у кабінеті керівника Таїровсь-
кої ради: Тимур Хасаєв запро-
сив Василя на вручення від-
знаки з нагоди Дня селища 
Таїрове і вручив сертифікат 
на 25 тисяч гривень за його 
останню перемогу на Чем-
піонаті світу в Японії. Місцева 
влада пишається, що на її те-
риторії живе видатний спор-
тсмен: у Василя Ковальчука 
на рахунку – три перемоги на 
Параолімпійських іграх. 

Василю Ковальчуку – 47 
років, проте виглядає він 
значно молодшим на свій 
вік. Трагічна історія, що тра-
пилась з ним у дитинстві, 
розділила все його життя на 
«до» та «після». Він виріс на 
Черкащині. У дитинстві, під 
час екскурсії до зоопарку, він 
близько підійшов до клітки з 
ведмедем… Хижак вхопив 
за руку, хлопчика рятували 
старші друзі, що опинились 
поруч, – ледве видерли з 
пащі звіра. Він потрапив до 
лікарні та вийшов з неї, вже 
маючи інвалідність, без пра-
вої руки… Зараз жартує: 
каже, «подрался с мишкой», 
посміхаючись.

Проте той випадок змінив 
його життя назавжди. Васи-
ля ростила і підтримувала 
одна мама, ще є брат. Ма-
буть, наполегливість, бажан-
ня вирватись з обставин, не 
бути обмеженим чи скутим, 
мотивувала хлопця до по-
шуку себе. Зі шкільних років 
почав займатись настільним 

ХИЖАК,
ЯКИЙ ПОДІЛИВ ЖИТТЯ
НА «ДО» ТА «ПІСЛЯ»

тенісом, легкою атлетикою, 
плаванням, шукав себе у різ-
них видах спорту.

Але коли тренер з Чер-
кащини Анатолій Коляденко 
запропонував Василю прий-
ти в тир і спробувати себе в 
кульовій стрільбі, вже через 
тиждень його тренувань ко-
манда виїхала на чемпіонат 
України і отримала резуль-
тат: Василь Ковальчук виграв 
третє місце! Вже 
тоді головний 
тренер збірної 
України Ірина 
Виноградова за-
просила його до 
збірної команди 
параолімпійців. 

К о л и 
м и 
виїха-

ли на мої перші 
міжнародні зма-
гання у Франції, 
де розігрувався 
Кубок світу, там 
здобув бронзу, 
відразу 3 місце, 
на перших зма-
ганнях. І далі все 
пішло-поїхало, почав серйоз-
но тренуватись і виборюва-
ти місця для України», – пояс-
нює свій вибір Василь.

У 2010 році, перед між-
народними змаганнями, 
стрілець виїздив на спортивні 
збори, які відбувались пере-
важно на Одещині. Відтоді, 
мабуть, і припали до душі 

спортсмену наші сонячні 
краєвиди. Тож коли на пара-
олімпійських іграх 2012 року 
Василю вдалося вибороти 
золоту медаль і, як приз, – 
грошову компенсацію від 
держави, – тоді вирішив 
придбати житло поблизу 
Одеси. Вибір впав на житло-
вий масив «Радужний», який 
на той час активно будував-
ся. Так Василь Ковальчук 

опинився тут і став повноцін-
ним мешканцем Таїровської 
громади.

З Черкас на південь він 
вже перебрався з майбут-
ньою дружиною Олею. Вона 
також параолімпійка, пере-
сувається на візку. Важливо, 
що умови помешкання для 
подружжя у масиві, де вони 
живуть зараз, їм дуже підій-

ВЕЛИЧ КОЖНОЇ ГРОМАДИ — В ЛЮДЯХ, ЯКІ ТУТ ЖИВУТЬ. І ОСОБЛИВО В ТИХ ЛЮ-
ДЯХ, КОТРІ СВОЇМИ СПРАВАМИ ЗРОБИЛИ ВНЕСОК У РОЗВИТОК НАУКИ, КУЛЬТУРИ, 
СПОРТУ, ІНФРАСТРУКТУРИ СВОЄЇ ГРОМАДИ ТОЩО. МАЛО ХТО ЗНАЄ, ЩО ВІД СА-
МОГО ПОЧАТКУ УТВОРЕННЯ ТАЇРОВСЬКОЇ ТЕРИТОРІАЛЬНОЇ ГРОМАДИ ПОРЯД З 
НАМИ ЖИВЕ СПРАВЖНІЙ ЧЕМПІОН. ВАСИЛЬ КОВАЛЬЧУК – НЕ ПРОСТО ТРИКРАТНИЙ 
ПАРАОЛІМПІЄЦЬ, ЧЕМПІОН СВІТУ З КУЛЬОВОЇ СТРІЛЬБИ. ЦЕ ЩЕ Й ЛЮДИНА, ЯКА 
ПЕРЕВЕРШИЛА ОБСТАВИНИ, А ПІСЛЯ СТРАШНОГО ВИПРОБУВАННЯ ЗНАЙШЛА У СОБІ 
СИЛИ Й МУЖНІСТЬ НЕ ПРОСТО ЖИТИ ДАЛІ, А Й БОРОТИСЯ І НАВІТЬ ДОСЯГТИ СЛАВИ 
ДЛЯ УКРАЇНИ НА МІЖНАРОДНІЙ СПОРТИВНІЙ АРЕНІ.

шли: квартира на першому 
поверсі: тут є пандуси, щоб 
вільно виїздив візок, окреме 
місце для автівки водія з ін-
валідністю.

Кожна олімпіада, 
розповідає Василь, запам’я-
товується по-своєму. Останні 
параолімпійські змагання, в 
яких Василь виборов одразу 
дві медалі – срібло та бронзу, 
– проходили з 24 серпня до 

5 вересня 2021 року в Японії. 
Від далекої східної країни у 
спортсмена – світлі яскраві 
спогади.

«Під час подорожі 
в Японії дуже вра-
зила чистота, 

дуже вразили самі люди, їх 
настрій і їх відношення до 
гостей з інших країн. Кожен 

громадянин Японії дуже че-
кав ці параолімпійські ігри, 
готувались усі – від наймо-
лодшого до найстаршого 
жителя Японії. Здивувало 
те, що майже кожна людина 
прийняла участь у підготов-
ці до Чемпіонату світу. Хто 
міг вислати якесь дерево, 
квіти, кущі, навіть діти, які 
матеріально не могли допо-
могти у благоустрої, навіть 

вони з паперу 
робили свої слав-
нозвісні японсь-
кі журавлики. 
Завжди там, де 
ми проходили, 
де наша збірна 
бувала, бачили, 
як красиво при-
крашені стіни 
тими журавли-
ками. Це дуже 
захоплююче. Такі, 
здавалось би, 
мінімальні вкла-
дення, але кожен 
прийняв участь 
у прийомі інших 
спортсменів», – 
ділиться вражен-
нями чемпіон.

Кульова стрільба є олім-
пійським видом спорту. У 
ньому Василь досяг вели-
ких успіхів. В 2010 році він 
отримав майстра спорту 
міжнародного класу; став 
рекордсменом 2012 року 
зі стрільби з пневматичної 
рушниці лежачи. Нагород-
жений двома орденами «За 

заслуги» 2-го та 3-го ступеню. 
Вже отримав перемоги на 
чемпіонатах Європи, світу, 
призові місця. Але, як кожен 
чемпіон, зізнається, що мріє 
виграти своє параолімпійсь-
ке золото.

«Дуже хочеться 
попасти на май-
бутні параолім-

пійські ігри у Францію, вони 
будуть проходити в 2024 
році. Я ще вдосконалююсь у 
деяких вправах, бо дуже хочу 
добре виступити, здобути 
нову перемогу для України», – 
каже спортсмен.

Зараз Василь Ковальчук 
тренується в Одесі, їздить у 
тир від Палацу спорту, пра-
цює інструктором з кульової 
стрільби. Не втрачає оптиміз-
му і заряджає ним людей 
навколо: завжди усміхнений, 
доброзичливий, впевнений у 
свої силах.

Кажуть, історію громади 
творять люди. Не тільки го-
лова чи депутати, а ті, заради 
кого місцева влада працює, 
покращує послуги чи умови 
життя. Для Таїровської гро-
мади Василь Ковальчук, що 
волею долі став мешканцем 
ОТГ, є гідним взірцем лю-
дини, яка змінила обстави-
ни, гідна поваги, бо творить 
історію не тільки громади, а й 
Одеської області і всієї Украї-
ни.

Оксана Піднебесна
фото: ck.ridna.ua

СПОРТИВНА ГРОМАДА

НОВИМ ТРЕНЕРОМ
«ЧОРНОМОРЦЯ» СТАВ
СОВІНЬЙОНОВЕЦЬ
РОМАН ГРИГОРЧУК

В одеської футбольної ко-
манди «Чорноморець» – но-
вий тренер. Замість Юрія Мо-
роза тренувати футболістів 
буде Роман Григорчук, який 
вже працював у клубі з 2010 
по 2014 роки. Під його керів-
ництвом «Чорноморець» 
грав в 1/6 Ліги Європи та у 
фіналі Кубка України.

Роман Григорчук має 

пряме відношення до 
Таїровської ОТГ – він 
мешкає в Совіньйоні-2 
в сусідстві з такими ле-
гендами футболу, як 
Семен Альтман і Олек-
сандр Щербаков.

До речі, відомо, що 
Роман Григорчук взяв 

у свою тренерську команду 
двох помічників, теж відо-
мих у світі футболу, особли-
во одеситам-фанам «Чорно-
морця». Це Олексій Антонов 
і Олексій Гай. Останній є дав-
нім другом юнацького фут-
больного клубу «Таїрове».

Що відомо про Рома-
на Григорчука? Відомому 
українському футболісту 

56 років. Родом він з Іва-
но-Франківщини. З 2015 року 
працював за межами України 
– тренував гравців в Габалі, 
Астані та Солігорську. В 2019 
році став чемпіоном Казах-
стану, а рік тому завоював 
золоті медалі білоруської 
першості з футболу.

Отже тепер можна 
привітати нашого сусіда по 
громаді Романа Йосиповича 
Григорчука з поверненням 
до ФК «Чорноморець», який 
зараз переживає не найкращі 
свої часи. Можливо, така тре-
нерська ротація якось впли-
не на майбутнє футбольного 
клубу.

Артем Сорокін
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«ДАЙБЕРГ»: МІСЦЕ, ЯКЕ НАДИХАЄ

У Таїровській тери-
торіальній громаді не тільки 
розвиваються вже існуючі 
населені пункти, а й… ство-
рюються нові! Так, ви не 
помилились: у той час, як з 
карти Одещини поступово 
зникають цілі села, а жителі 
перебираються до великих 
міст або шукають заробітку 
за кордоном, – на території 
нашої ОТГ з’являються нові 
житлові масиви, які з часом 
перетворюються на нові на-
селені пункти.

Саме таким став житло-
вий масив «ДАЙБЕРГ». «Міс-

це для життя з комфортом 
і відпочинком», – так визна-
чають головний пріоритет 
нового котеджного містечка 
його творці. Цей унікальний 
житловий масив закрито-
го типу розташований в 2-х 
хвилинах їзди від Одеси. 
Тихі вулички «Дайберга», 
приватні будинки і ділянки 
під забудову поступово за-
селяються. Тут не просто 
красиво й затишно: автори 
містечка наповнили це міс-
це повною незалежною ін-
фраструктурою. Рік тому на 
голому місці заклали новий 

парк, де висадили понад 7 ти-
сяч дерев та рослин з різних 
куточків світу. Створюється 
власний аквапарк, побудова-
ний фонтан, дитячий та фіт-
нес майданчики, закладено 
футбольне поле зі штучним 
покриттям, спортивні май-
данчики для волейболу й 
баскетболу. А ще планують-
ся ресторан, фітнес-центр та 
власний дитячий садок.

Найбільш активний ро-
звиток територія отримала 
протягом останнього часу. 
Для проведення комунікацій, 
будівництва доріг і житла за-

стосували новітні технології 
та лише якісні матеріали. Так, 
наприклад, до кожного бу-
динку підвели по два окремі 
водогони: звичайної води і 
артезіанської. На території 
масиву вже працює дві арт-
свердловини, а всього пла-
нується десять.

Ще на етапі пла-
нування про-
думали кожну 

дрібничку, передбачили всі 
майбутні потреби, щоб наші 
жителі могли не турбуватись 
про якісь недоліки. Команда 

«Дайберга» від початку ста-
вила перед собою завдання 
– зробити таке місце, щоб тут 
можна було жити і насолод-
жуватись життям», – ділиться 
директор «Дайберга» Сергій 
Мельник.

Ще одне визначне місце 
«Дайберга» – красива де-
рев’яна капличка, церква 
Святого Сергія Радонежсь-
кого, яка, до речі, єдина у 
всій громаді відноситься до 
Православної церкви Украї-
ни (ПЦУ). Кожної неділі на 
молитовну службу тут зби-
раються віряни з «Дайбер-

гу» та прилеглих населених 
пунктів. Поряд – закладено 
фундамент під новий храм. 
А неподалік, у парковій зоні, 
зведена сцена, де проходи-
тимуть культурно-просвітни-
цькі заходи.

Тож «Дайберг» вже 
зараз має своє власне об-
личчя, – сучасного містечка 
з обнадійливими перспекти-
вами: стати не просто ком-
фортним місцем для життя, 
а й справжньою перлиною 
Таїровської територіальної 
громади.

Оксана Піднебесна

Святкові та неробочі дні у 2022 році: 1 січня – Новий рік;   7 січня, а також 25 грудня – Різдво Христове;   8 березня – Міжнародний жіночий день;    24 квітня – Великдень;   
1 травня – День праці;   9 травня – День Перемоги над нацизмом у Другій світовій війні (День Перемоги);   12 червня – Трійця;   28 червня – День Конституції України;  

24 серпня – День Незалежності України; 14 жовтня – День захисників і захисниць України.

Таїровська ОТГ,
с. Лиманка
048 701-29-32
dayberg.od.ua


